

DOI: 10.18572/1812-3783-2022-1-33-37

ПРОБЛЕМЫ КВАЛИФИКАЦИИ ПРЕСТУПЛЕНИЙ, СОВЕРШАЕМЫХ ПРИ ИСПОЛНЕНИИ ДОЛЖНОСТНЫХ ПОЛНОМОЧИЙ СЛУЖАЩИМИ ОРГАНОВ ВНУТРЕННИХ ДЕЛ

Гостькова Динара Жолаушобаевна,
доцент кафедры уголовного и уголовно-исполнительного права, криминологии
Южно-Уральского государственного университета,
кандидат юридических наук
bulikeevadz@mail.ru

Штефан Алена Владимировна,
доцент кафедры уголовного права и криминологии Челябинского государственного университета,
кандидат юридических наук
al.shtefan2011@yandex.ru

Цель исследования — изучить проблемы квалификации преступлений, совершаемых при исполнении должностных полномочий служащими органов внутренних дел. Авторами научной статьи вносятся предложения по совершенствованию уголовного законодательства о привлечении должностных лиц, то есть сотрудников органов внутренних дел, по возникающим проблемным вопросам квалификации данных деяний. Авторы делают выводы о выявленных проблемных вопросах квалификации данных преступлений на основе обнаруженных пробелов законотворчества и анализа деятельности правоохранительных органов, что свидетельствует о наличии неоднозначно решаемых на практике и в теории вопросов незаконных преступных действий сотрудников полиции.

Ключевые слова: должностные лица, совершение преступлений при исполнении служебных полномочий, сотрудники органов внутренних дел, квалификация преступлений, совершаемых при исполнении должностных полномочий, специальный субъект, взяточничество.

ISSUES OF QUALIFICATION OF CRIMES COMMITTED IN THE EXERCISING OF OFFICIAL DUTIES BY EMPLOYEES OF INTERNAL AFFAIRS AGENCIES

Dinara Zh. Gostkova
Associate Professor of the Department of Criminal and Penal Law, Criminology of the South Ural State University
PhD (Law)

Alena V. Shtefan
Associate Professor of the Department of Criminal Law and Criminology of the Chelyabinsk State University
PhD (Law)

The purpose of the study is to investigate the problems of qualification of crimes committed in the performance of official duties by employees of internal affairs bodies. The authors of the study make proposals to improve the criminal legislation on the involvement of officials, that is, employees of internal affairs bodies on emerging problematic issues of qualification of crimes committed in the performance of official duties by employees of internal affairs bodies. The authors draw conclusions about the identified problematic issues of the qualification of these crimes on the basis of the identified gaps in lawmaking and analysis of the activities of law enforcement agencies, which indicates the presence of ambiguously solved in practice and in theory issues of illegal criminal actions of police officers.

Keywords: officials, commission of crimes in the performance of official powers, employees of internal affairs bodies, qualification of crimes committed in the performance of official powers, special subject, bribery.